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Høringspart Høringssvar Forvaltningens bemærkninger 

1. Nørrebro 

Lokaludvalg, 2200 

København N. 

Lokaludvalget finder det 

hensigtsmæssigt, at 

indsamlingen fra kommunens 

institutioner skal indsamles af 

Københavns Kommune. 

 

Forvaltningen noterer, at 

lokaludvalget støtter op om 

forslaget. 

 

 

 Derudover finder Nørrebro 

Lokaludvalg, at Københavns 

Kommune bør åbne op for en 

inkludering af små og 

mellemstore virksomheder i de 

eksisterende affaldsordninger. 

Udover problemer med plads i 

gårdene medfører 

liberaliseringen af 

erhvervsaffaldsområdet og 

kravet om, at stort set alle små 

og mellemstore virksomheder, 

skal have deres egen 

affaldsordning, at private 

renovationsbiler, der kommer 

for at tømme affaldet fra de små 

og mellemstore virksomheder, 

vil fylde mere på det, i forvejen, 

meget belastede københavnske 

vejnet. 

Forvaltningen bemærker, at det 

gældende erhvervsregulativ 

allerede i dag i et vist omfang 

tilbyder private virksomheder, 

der ligger i ejendomme, hvor 

der også er boliger, at benytte 

de kommunale 

indsamlingsordninger for 

husholdningsaffald. 

Virksomhederne kan således 

mod betaling medbenytte 

husholdningernes ordning til 

restaffald, mens virksomheder, 

som har genanvendeligt affald i 

art og mængde svarende til en 

husholdnings, kan medbenytte 

husholdningernes beholdere til 

genanvendeligt affald. 

Kommunale institutioner m.v., 

der ligger i ejendomme, hvor 

der også er boliger, og hvor der 

ikke er plads til, at 

institutionerne har egne 
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affaldsbeholdere i baggården, 

vil som hidtil også have 

mulighed for i stedet at benytte 

husholdningernes 

affaldsbeholdere efter aftale 

med forvaltningen. 

2. Miljøpunkt 

Amager, 

2300København S. 

Miljøpunkt Amager noterer, at 

der er sket en præcisering af 

ordningerne for Københavns 

Kommunes egne institutioner 

og virksomheder, men har 

ingen kommentarer til denne 

præcisering eller de rent 

redaktionelle ændringer i 

regulativet. 

 

Forvaltningen noterer, at 

miljøpunktet ikke har 

kommentarer til de nye 

ordninger for kommunens egne 

institutioner og virksomheder. 

 

 Miljøpunkt Amager finder 

kravet om klare plastsække for 

de nævnte affaldsfraktioner 

hensigtsmæssig. 

Forvaltningen noterer, at 

miljøpunktet støtter op om 

forslaget om klare plastsække. 

3. Amager Vest 

Lokaludvalg, 2300 

København S. 

Amager Vest Lokaludvalg 

bemærker, at der er sket en 

præcisering af ordning for 

kommunale institutioner og 

virksomheder, men har ingen 

kommentarer hertil.  

 

Forvaltningen noterer, at 

lokaludvalget ikke har 

kommentarer til de nye 

ordninger for kommunens egne 

institutioner og virksomheder. 

 

 Amager Vest Lokaludvalg finder 

kravet om klare plastsække for 

de nævnte affaldsfraktioner 

hensigtsmæssig. 

Forvaltningen noterer, at 

lokaludvalget støtter op om 

forslaget om klare plastsække 

4. Valby 

Lokaludvalg, 2500 

Valby. 

Valby Lokaludvalg har ikke 

kommentarer til ændringerne, 

men håber, at der med 

ændringerne kommer mere 

fokus på sortering i de 

kommunale institutioner.  

Forvaltningen noterer, at 

lokaludvalget ikke har 

kommentarer til de nye 

ordninger eller til forslaget om 

klare plastsække.  

Forvaltningen kan oplyse, at der 

i affaldsbekendtgørelsen er 

fastsat nationalt strømlinede 

sorteringskriterier for 

husholdningsaffald og 

husholdningslignende 

erhvervsaffald. Affald fra skoler 

og institutioner er 

erhvervsaffald. Det følger af 

affaldsbekendtgørelsens § 60, 

stk. 2, at alle virksomheder skal 

sortere deres 

husholdningslignende affald i 

overensstemmelse med 
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bekendtgørelsens bilag 6. Det 

betyder, at også kommunale 

skoler og institutioner skal 

sortere husholdningslignende 

affald i fraktionerne: Mad-, 

papir-, pap-, glas-, metal-, plast-, 

mad- og drikkekartonaffald, 

farligt affald og restaffald samt 

fra 1. juli 2023 tekstilaffald.  

Forvaltningen har sendt 

høringssvaret til Københavns 

Ejendomme, 

Økonomiforvaltningen, som har 

inddraget Børne- og 

Ungdomsforvaltningen, 

Administrativt Ressourcecenter, 

og svaret følgende: 

”Københavns Kommune har 

løbende arbejdet for at skabe 

bedre sortering af affald i 

kommunens skoler og 

institutioner. Med afslutningen 

af Ressource- og Affaldsplan 

2018 og derefter med opstarten 

af Ressource- og Affaldsplan 

2024, Cirkulær København blev 

der allokeret ressourcer til at 

understøtte affaldssortering på 

institutioner og skoler bedre. 

Arbejdet med at udbrede 

sortering bliver varetaget af 

Københavns Kommunes Børne- 

og Ungdomsforvaltning (BUF). 

BUF har siden 2018 kørt et stort 

projekt med at få udrullet 

indendørs sorteringsspande og 

leveret undervisning og 

aktiviteter om affaldssortering 

og cirkulær økonomi til skoler og 

institutioner. Forvaltningen har 

således p.t. gennemført 

udrulning på ca. 95% af alle 

Københavns kommunale og 

selvejende institutioner og 99% 

af de kommunale skoler.  

Dette betyder, at langt 

størstedelen af skoler og 

institutioner i København 

sorterer affald i henhold til de 

krav, som Bekendtgørelsen om 

affald kræver. Der er dog nogle 

af de kommunale og selvejende 

institutioner, der ikke har den 
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fulde sortering, hvilket kan 

skyldes flere ting. Der er 

institutioner, som ligger i 

bebyggelser, hvor der ikke 

udendørs er plads til 

skraldespande til alle 

affaldsfraktioner. Ved disse 

steder tilstræber man, at de 

vigtigste affaldstyper bliver 

sorteret. Der er også skoler og 

institutioner, som stadig 

arbejder på at få etableret et 

godt affaldssorteringssystem 

på hele matriklen. De kan have 

udfordringer med indendørs 

pladsmangel, ombygninger 

eller andre udfordringer.  

I forhold til sidstnævnte er det 

del af KEJDs rådgivning og 

administration af 

affaldsordningen at sikre, at 

alle institutioner og skoler, som 

vi besøger, har skraldespande 

til de ti affaldsfraktioner, som 

Bekendtgørelsen om affald 

kræver, hvilket betyder, at 

affaldssorteringen vil blive 

udbredt til hele kommunen over 

tid.” 

5. Vanløse 

Lokaludvalg, 2720 

Vanløse. 

Vanløse Lokaludvalg har ingen 

bemærkninger til ændring i 

regulativ for erhvervsaffald. 

Forvaltningen noterer, at 

lokaludvalget ikke har 

kommentarer til de nye 

ordninger eller til forslaget om 

klare plastsække.  

 

6. Handicaprådet i 

Københavns 

Kommune, 1592 

København V. 

Handicaprådet har ingen 

kommentarer til ændringer i 

regulativ for erhvervsaffald.  

 

Forvaltningen noterer, at 

lokaludvalget ikke har 

kommentarer til de nye 

ordninger eller til forslaget om 

klare plastsække.  

 

 Handicaprådet vil dog gerne 

henlede opmærksomheden på, 

at selvom affaldssortering 

udgør et vigtigt skridt mod 

bæredygtighed og miljøvenlig 

praksis, er det desværre ikke 

altid tilgængeligt for alle. 

Mennesker med forskellige 

former for handicap, herunder 

dem der bruger kørestole og 

personer med svagt syn, kan 

Forvaltningen har sendt 

høringssvaret til Københavns 

Ejendomme, 

Økonomiforvaltningen, som har 

svaret følgende: 

”København Ejendomme 

(KEJD) arbejder løbende med 

at sikre godt arbejdsmiljø for de 
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støde på udfordringer, når de 

forsøger at tilgå 

affaldssorteringsanlæg, der ikke 

er tilstrækkeligt tilgængelige. I 

denne forbindelse vil rådet 

gerne gøre opmærksom på 

vigtigheden i, at 

affaldssorteringsanlæg 

opsættes således, at alle 

mennesker, kan tilgå dem. Dette 

kan sikres ved solide overflader 

af asfalt, fliser mv. omkring 

affaldssorteringsanlægget, og 

herudover også indtænke 

placeringen ift. stigninger i 

terræn og så videre. Ved at tage 

disse hensyn kan vi sikre, at 

affaldssorteringsanlæg bliver 

tilgængelige for alle, hvilket er 

afgørende. 

skraldemænd der indsamler 

affald fra vores kunder.  

Dette arbejde inkluderer bl.a. at 

sikre at der er jævne og fast 

overflader på det areal som 

affaldsbeholderne står på, 

samt på den adgangsvej der 

fører til beholderne fra 

skraldebilen. Derudover 

arbejder for løbende mod at 

alle skure og indhegninger til 

affaldsbeholderne har 

adgangsdøre der er 110 cm 

brede, samt at der er belysning i 

skurene, som gør sigtbarheden 

bedre.  

Disse ovenfor nævnte tiltag er 

også noget som gør det lettere 

for svagtseende og 

kørestolsbrugere også kan 

bruge faciliteterne. KEJD er klar 

over at der kan være 

udfordringer for borgere med 

handicap, som vi ikke har løst, 

og som i tilfælde at det er 

nødvendigt, kan være 

nødvendigt at løse i 

samarbejde med 

organisationer som kender 

udfordringerne indgående.” 

7. Indre By 

Lokaludvalg, 1550 

København Ø. 

Indre By Lokaludvalg opfordrer 

til, at indsamling af alt 

erhvervsaffald fra Indre By 

kompetenceoverdrages til I/S 

Amager Ressourcecenter 

(ARC) med henblik på at få en 

bæredygtig, effektiv og 

koordineret indsamling af affald 

fra beboelse og erhverv i Indre 

By, der bl.a. vil medføre færre 

ture. I øjeblikket foretages 

indsamlingen af erhvervsaffald 

fra fx. restaurationer af 

forskellige operatører, der 

benytter mindre lastbiler. De er, 

så vidt lokaludvalget ved, ikke el-

drevne.  

Kommentaren vedrører ikke 

ændringsforslaget. 

Forvaltningen gør opmærksom 

på, at det gældende 

erhvervsregulativ allerede i dag i 

et vist omfang tilbyder private 

virksomheder, der ligger i 

ejendomme, hvor der også er 

boliger at benytte de 

kommunale 

indsamlingsordninger for 

husholdningsaffald. 

Virksomhederne kan således 

mod betaling medbenytte 

husholdningernes ordning til 

restaffald, mens virksomheder, 

som har genanvendeligt affald i 

art og mængde svarende til en 

husholdnings, kan medbenytte 

husholdningernes beholdere til 

genanvendeligt affald.  
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Der er tale om et frivilligt tilbud, 

og virksomhederne har ikke 

pligt til at benytte 

indsamlingsordningen jf. 

affaldsaktørbekendtgørelsen § 

12, stk. 3. Forvaltningen har 

derfor ikke hjemmel til at tvinge 

virksomhederne til at benytte 

Københavns Kommunes 

indsamlingsordninger.  
 Indsamlingen af erhvervsaffald 

foretages typisk om natten eller 

i de tidlige morgentimer med 

støjgener for beboerne til følge. 

Indsamling af 

husholdningsaffald og 

erhvervsaffald i Indre By skal ske 

efter kl. 9 og gerne i tidsrummet 

kl. 18-20.30, hvor støjgenerne 

ikke opleves så voldsomme som 

om natten og tidligt om 

morgenen. 

Kommentaren vedrører ikke 

ændringsforslaget.  

 

Forvaltningen har ikke hjemmel 

til at bestemme, hvornår private 

affaldsindsamlere må indhente 

affald fra erhverv, der ikke 

deltager i de kommunale 

ordninger. 

 

Husholdningsaffald: 

Forvaltningen bemærker, at 

Borgerrepræsentationen har 

besluttet at ensartet 

tømningsvindue 

forhusholdningsaffald i hele 

byen fra kl. 6-20. Dog skal ARC 

bestræbe sig på, at det ikke er de 

samme ejendomme, der får 

tømt tidligt hver dag.  

 

Affald fra kommunens egne 

institutioner m.v.: 
Forvaltningen har sendt 

høringssvaret til Københavns 

Ejendomme, 

Økonomiforvaltningen, som har 

svaret følgende: 

”Københavns Ejendommes 

(KEJD) affaldsordning er en 

erhvervsaffaldsordning, hvor 

der foretages ca. 350.000 

tømninger af affaldsbeholdere 

årligt. Vi er klar over, at der er 

støj forbundet med tømning og 

komprimering af affaldet, 

hvorfor vi tilstræber, at de så 

vidt det er muligt bliver tømt i 
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tidsrummet kl. 06.00 og kl. 

20.00. 

 

Imidlertid er der mange 

adresser, som KEJD indsamler 

affald fra, som er beliggende i 

områder og gader, der pga. 

aktiviteter og størrelser gør 

indsamling i dagtimerne yderst 

vanskelig, tidskrævende og 

økonomisk ufordelagtigt, 

ligesom at skraldebilernes stop 

på befærdede gader ofte 

skaber gener for de øvrige 

trafikanter.  

 

KEJD ser sig af ovennævnte 

årsager nødsaget til at tillade 

indsamling af en del af 

adresserne udenfor det 

tilstræbte tidsrum (kl. 06.00 og 

kl. 20.00). KEJD er klar over, at 

tømningen kan være 

forstyrrende for byens borgere, 

hvorfor vi også, så vidt det er 

muligt, prøver at ændre 

tidspunktet for tømning fra en 

adresse, når vi modtager 

klager.  

 

I forbindelse med 

kompetenceoverdragelsen af 

affaldsindsamlingen til ARC vil 

KEJDs affaldsindsamling 

overgå fra at blive indsamlet af 

dieseldrevne skraldebiler til 

eldrevne skraldebiler. Dette vil i 

sig selv medføre, at støjniveauet 

fra indsamlingen vil blive 

sænket betydeligt. En væsentlig 

del af bilstøjen stammer fra 

dieselmotoren, når den bliver 

gasset op i forbindelse med 

komprimeringen af affaldet. 

Når vi overgår til at bruge 

eldrevne biler, vil 

komprimeringen af affald støje 

væsentlig mindre.” 
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8. Københavns 

Ældreråd, Teknik- 

og Miljøudvalg, 

1550 København V. 

Københavns Ældreråd har 

ingen kommentarer til de 

foreslåede ændringer. 

Forvaltningen noterer, at 

Københavns Ældreråd ikke har 

kommentarer til 

ændringsforslaget.  

9. Amager Øst 

Lokaludvalg, 2300 

Københavns S. 

Lokaludvalget har ingen 

kommentarer til de foreslåede 

ændringer. 

Forvaltningen noterer, at 

lokaludvalget ikke har 

kommentarer til 

ændringsforslaget. 
10. Fagudvalget fra 

Byplan, Miljø og 

Teknik i Østerbro 

Lokaludvalg. (Ikke 

været behandlet 

på 

lokaludvalgsmøde) 

Østerbro Lokaludvalg opfordrer 

til, at paragraffen med 

bemyndigelse bør indeholde en 

retningslinje, der sørger for at 

følge affaldshierarkiet således at 

genbrug prioriteres før 

genanvendelse. Genbrug før 

genanvendelse, skal være et 

gældende mantra for 

håndteringen af erhvervsaffald.  

 

Kommentaren vedrører ikke 

ændringsforslaget. 

Forvaltningen er enig i af 

genbrug skal prioriteres før 

genanvendelse. Det følger af 

affaldsbekendtgørelses § 13, stk. 

1, at den kommunale 

affaldshåndtering skal ske i 

overensstemmelse med 

følgende affaldshierarki: 1) 

Forberedelse med henblik på 

genbrug, 2) Genanvendelse, 3) 

Anden nyttiggørelse, 4) 

Bortskaffelse.   

 

 

 

 
 Derudover finder Østerbro 

Lokaludvalg, at kommunens 

egne institutioner og 

virksomheder skal kunne søge 

vejledning og rådgivning hos 

Teknik- og Miljøforvaltningen til 

at prioritere forebyggelse. 

Københavns Kommunes egne 

institutioner og virksomheder 

kan allerede nu søge vejledning 

og rådgivning, herunder om 

forebyggelse, hos Københavns 

ejendommes 

Ejendomsserviceudviklingsteam 

i Økonomiforvaltningen, som 

Teknik- og miljøforvaltningen 

bistår om nødvendigt.  

 
 Østerbro Lokaludvalg opfordrer 

ligeledes til at der samarbejdes 

bedre med erhvervsdrivende, 

f.eks. tøjbutikker, 

mødrehjælpen, Blå Kors, andre 

genbrugsbutikker mm. når man 

placerer opsamlingspunkter for 

f.eks. tekstilaffald.  

 

Placeringen af 

husholdningernes beholder til 

tekstilaffald vedrører ikke den 

forslåede ændring af regulativet 

for erhvervsaffald. 
 

 Østerbro Lokaludvalg 

bemærker, at madaffald bør 

have sin egen paragraf og ikke 

Kommentaren vedrører ikke 

ændringsforslaget. Madaffald 
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blot inkluderes under 

husholdningsaffald. Samtidig 

skal der sikres, at så meget som 

muligt af det opsamlede 

madaffald genanvendes.  

 

fra kommunens egne 

institutioner og virksomheder 

har sin egen bestemmelse (§ 

18) i det forslåede regulativ for 

erhvervsaffald. Ifølge 

affaldsbekendtgørelsen er alle 

virksomheder forpligtet til at 

sortere deres affald til særskilt 

indsamling samt sikre, at deres 

sorterede erhvervsaffald, som er 

egnet til materialenyttiggørelse 

(herunder madaffald), 

forberedes med henblik på 

genbrug, genanvendes eller 

anvendes til anden endelig 

materialenyttiggørelse. 

Derudover skal virksomhederne 

sikre høj reel genanvendelse af 

affaldet, samt kunne 

dokumentere, hvor stor del af 

hver enkelt affaldsfraktion, der 

bliver reelt forberedt med 

henblik på genbrug eller 

genanvendt.  
 

Fra 1. september 2024 køres 

madaffald fra kommunens 

institutioner sammen med 

madaffald fra husholdninger til 

Solrød Bioenergi ApS, hvor det 

genanvendes ved bioforgasning 

og gødningsressourcen 

udnyttes på landbrugsjord. 

 Affaldsordningerne skal hvile i 
sig selv. Det betyder, at det er 
ordningen for restaffald, der 
skal finansiere 
affaldsforbrændingsanlæggene. 
Gebyr for restaffald er ikke 
steget i de sidste 15 år. Det bør 
kigges efter om der er et 
grundlag for en ganske 
betragtelig stigning af 
affaldsgebyr for håndtering af 
restaffald. 

Kommentaren vedrører ikke 

direkte ændringsforslaget. 

  

Forvaltningen er enig i, at 

affaldsordningerne, herunder 

ordningen for restaffald skal 

hvile i sig selv. Gebyret for 

restaffald fra husholdninger 

beregnes på baggrund af 

ejendommens 

beholdervolumen. Literprisen 

for restaffald har været stigende 

i den anførte periode. 
 

 


